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100 let SOKOL Žalkovice

Foto: R. Krejčí, M. Krejčí
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Zasedání konané dne 24. 9. 2020

Zpráva o činnosti rady obce
Za období od posledního jednání zastupitelstva se rada sešla 
celkem třikrát a to vždy jedenkrát v měsících červenci, srpnu  
a září. Zprávu přečetla místostarostka Kavanová.
Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí zprávu o činnosti 
rady obce.

Finanční záležitosti, rozpočtová změna č. 5/2020
Starosta seznámil přítomné s volnými prostředky ke konce srpna 
2020, kdy celkový stav volných finančních prostředků obce byl  
3 779 530,80 Kč, s tím že v současnosti na účet přibylo cca  
500 000 Kč. Také upozornil, že obec již zaplatila celý úvěr, který 
si obec brala v souvislosti s investiční akcí kanalizace a ČOV 
Žalkovice. Následně vyzval paní hospodářku, aby okomentovala 
rozpočtovou změnu č. 5/2020 na příjmech je částka, kterou 
stát zaslal prostřednictvím krajského úřadu jako kompenzaci 
výpadku daní způsobeného covidem, menší obdržená částka 
se týká voleb do krajských zastupitelstev. Finanční prostředky 
byly rozděleny na položky tak, aby byl příjem a výdej vyrovnán. 
Největší částka byla připsána na akci revitalizace víceúčelového 
hřiště. Podrobně v příloze. 
Pan Beneš požádal o slovo a upozornil na to, že starosta jen tak 
mimochodem přečetl, že obec má splacen úvěr, který si vzala 
na kanalizaci a ČOV. V době, kdy se celá akce připravovala, bylo 
velmi podrobně diskutováno riziko neúspěchu projektu, který by 
mohl zablokovat veškerou činnost obce na několik let. Naštěstí 
realizace tohoto projektu byla zdárně dokončena a obec tuto 
velkou investiční akci, samozřejmě za pomoci dotace, zvládla. Je 
třeba si uvědomit, že ještě v době kdy obec splácela úvěr, zvládla 
postavit obecní obchod.
Pan Beneš se ještě ptal na antivirový program, který se objevil 
v rozpočtovém opatření. Starosta odpověděl, že jde o antivirové 
zabezpečení, kde antivirový program je jeho součástí. V okolí 
byly případy napadení účetnictví nebo webových stránek obcí.
Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí informace  
o hospodaření obce k 31. 8. 2020 a schválilo rozpočtové opatření 
č. 5/2020.

Kupní smlouva na hasičský zásahový automobil LIAZ
Na základě jednání minulého zastupitelstva, které rozhodlo  
o záměru koupě hasičského zásahového automobilu. Starosta 
vysvětlil přítomným, jak rada postupovala i samotný průběh 
výběrového řízení na předmětné vozidlo. Vozidlo se podařilo 
koupit za 300 000 Kč včetně DPH a poplatky spojené s převodem. 
Budou nutné nějaké technické úpravy, aby auto mohlo parkovat 
ve zbrojnici. Po odsouhlasení smlouvy, kterou přichystalo 
prodávající město Chropyně, naše obec uhradí kupní částku. 
Následně dojde k převodu. Současně je třeba zajistit odprodej 
stávajícího hasičského vozu. Starosta oznámil, že na něj nechal 
udělat znalecký posudek. Zveřejníme záměr jeho prodeje  
a vyčkáme, zda bude zájem o jeho koupi za cenu ne nižší, než je 
znalecký posudek.
Zastupitelstvo obce Žalkovice po projednání schválilo kupní 
smlouvu mezi městem Chropyně a obcí Žalkovice na koupi 
automobilové stříkačky LIAZ 18 29 XA – CAS K 25, VIN: 
TNH1829XAT2010009 RZ:KM 9516, za cenu 300 000 Kč a dále 
schválilo záměr prodeje hasičského vozu ŠKODA 706 RTHP za 

minimálně odhadní cenu a pověřuje radu obce schválením kupní 
smlouvy.

Projednání darovací smlouvy na převod pozemku
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo Darovací smlouvu 
podle § 2055 a násl. Zákona č. 89/2012 Sb. Občanského 
zákoníku, v aktuálním znění mezi manželi Jaroslav Olšanský,  
r.č. 721024/4415 a Simona Olšanská, r.č. 745903/4396, oba 
bytem Žalkovice č.p. 77, jako dárce , a obcí Žalkovice, IČO 
00287962, se sídlem v Žalkovicích 97, zastoupenou Radomírem 
Palou, starostou obce Žalkovice. Předmětem daru je pozemek 
p.č. 580 (3 o výměře 5 m2 nacházející se v katastrálním území 
Žalkovice zapsaném na LV č. 151 a to na základě Geometrického 
plánu č. 1659-71/2020, který je přílohou č. 1 této smlouvy.

Zřízení věcného břemene 
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo smlouvu o zřízení 
věcného břemene č. : OT-014330060988/001 na položení 
přípojky nízkého napětí na pozemku p.č. 478, v k.ú. obce 
Žalkovice, zapsaného na LV 10001 ve vlastnictví obce Žalkovice 
dle zhotoveného geografického plánu a dále smlouvu o zřízení 
věcného břemene č. : OT-01433005971/001 na položení 
přípojky nízkého napětí na pozemku p.č. 437/2, 440/1 a 616,  
v k.ú. obce Žalkovice, zapsaného na LV 10001 ve vlastnictví obce 
Žalkovice dle zhotoveného geografického plánu.

Půjčky z účelového fondu
Vedení obce obdrželo žádost o půjčku z účelového fondu obce 
od pana Tomáše Vymětala. Finančních prostředků je ve fondu 
dostatek, tudíž nic nebrání poskytnutí půjčky.
Zastupitelstvo obce Žalkovice tuto půjčku schválilo. 

Zajištění oslav 800 výročí první písemné zmínky o obci
V příštím roce bude obec pořádat oslavy k 800 výročí první 
písemné zmínky o obci. Byla rozvinuta diskuze co vše by se 
mělo zajistit, aby oslavy řádně a důstojně proběhly. Vzhledem 
k náročnosti přípravy bylo dohodnuto, že bude ustanovena 
pracovní skupina, která bude řešit přípravu a zajištění oslav. 
Starosta informoval, že na jednáních rady již bylo diskutováno 
o možnostech jak pojmout oslavu. Byla již provedena sondáž do 
cen za kapely i časová možnost zúčastnit se v daném termínu naší 
oslavy. K diskuzi je také jestli pojmout oslavy jako jednodenní či 
je řešit ve více dnech. 
K tématu se vyjádřila paní Neradilová, která řekla, že její osobní 
návrh je kapela Fleret. Starosta odpověděl, že Flerety oslovoval 
mezi prvními, ale bylo mu sděleno, že pro daný termín jsou již 
zadáni.
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo vytvoření pracovní 
skupiny pro přípravu a zajištění oslav 800 výročí první písemné 
zmínky o obci Žalkovice.

Různé
Připomínka občanů – ulička od hlavní cesty k Rybníčku je do 
poloviny zarostlá živým plotem. Je žádána náprava vzniklého 
stavu. 
Starosta již tento stav řešil a byla mu přislíbena náprava, starosta 
slíbil, že bude majitele pozemku urgovat s nápravou vzniklého 
stavu.

Informace ze zasedání zastupitelstva za druhé pololetí roku 2020
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Text: J. Horký  Foto: M. Krejčí

18. února 2020 uplynulo přesně 100 
let od založení naší tělocvičné jednoty. 
Oslavy tohoto výročí jsme s ohledem 
na roční dobu a následnou pandemii 
nemoci Covid-19 odložili až na léto. 
Termín byl stanoven na 29. srpen 2020 
a výbor jednoty se rozhodl spojit oslavy 
se zábavným odpolednem pro děti  
i dospělé.

Oslavy byly zahájeny slavnostním 
shromážděním před sokolovnou  
v sobotu 29. 8. v 11 hodin, kdy zazněly 
tóny české státní hymny. Poté se 
účastníci seřadili do průvodu a v čele 
s historickým praporem T. J. Sokol 
Žalkovice a praporem obecním se 
odebrali na místní hřbitov, k uctění 
památky předků, zakladatelů spolku. 
V průvodu kráčeli vedle stávajících 
činovníků žalkovického Sokola a obce 
Žalkovice i zástupci dalších místních 
spolků, hosté z řad sokolských jednot 
sjednocených v Sokolské župě hanácké, 
krojovaní Hanáci, členové jednotlivých 
oddílů Sokola a další příznivci našeho 
spolku. Do kroku účastníkům průvodu hrála dechová kapela  
z Hulína.  Na hřbitově byl za tónů smutečního pochodu zástupci 
výboru tělocvičné jednoty položen věnec ke kříži a slavnostní 
projev pronesl bratr Radomír Pala, starosta obce. Po slavnostním 
obřadu zazněla stará sokolská píseň 6. července a průvod se 
odebral přes Rybníček do slavnostně vyzdobené sokolovny.

V sokolovně na účastníky čekalo překvapení v podobě 
upomínkových předmětů, které byly připraveny u příležitosti 100. 
výročí. Následoval projev starosty T. J. a poté ocenění dlouholetých 
a zasloužilých členů Sokola. Každý z nich obdržel Pamětní list  
a památeční hrníček. Vyvrcholením bylo udělení bronzové medaile 
České obce sokolské sestře Taťáně Šimíkové, dlouholeté starostce 
naší sokolské jednoty. Přítomní ocenili naši Táňu dlouhým 
potleskem ve stoje. Poté předala sestra Ivana Zavadilová, starostka 
Sokolské župy hanácké, symbolické kapky krve našim členům, 
dárcům krve, díky nimž naše jednota obsadila krásné 6. místo 
v celostátním projektu Sokolská kapka krve. Sestra Zavadilová 
přednesla krátkou zdravici, ve které ocenila práci naší tělocvičné 
jednoty a popřála nám mnoho zdaru do budoucnosti. Se zdravicí 
následně vystoupil rovněž starosta obce a zástupci místních 
spolků. Tím byla zakončena oficiální část oslav a zúčastnění se 
mohli občerstvit připraveným rautem. Ještě dlouho po skončení 
slavnostní schůze mnozí její účastníci v úzkých kroužcích 
procházeli podél připravených panelů, na kterých byly vystaveny 
fotografie a další archiválie ze stoleté historie Sokola Žalkovice. 
Výstavka zaujala natolik, že hned na místě bylo rozhodnuto  
o jejím zpřístupnění po celý následující týden.

Oslavy pokračovaly v odpoledních hodinách na fotbalovém 
hřišti, kde byl vedle atrakcí pro děti připraven bohatý program, 
a to především členy našeho Sokola. Dá se říct, že své vystoupení 
si připravily všechny generace. Ať již to byli děti pod vedením 
Lenky Němcové a Jany Černínové, mladší ženy vedené Broňou 
Horákovou předvedly dynamickou skladbu Bosu a nijak nezaostaly 
ani zkušenější dámy se svojí skladbou Poupata, vedené svojí 

choreografkou, jedenáctiletou Mařenkou Horkou. Přihlížející 
strhlo nastudování sletové skladby Cirkus v podání rodičů  
a dětí, pod taktovkou Lenky Svobodové. Všechna vystoupení byla 
oceněna bouřlivým potleskem, stejně jako vystoupení hostujících 
mažoretek z Holešova i Přerova. 

Program pokračoval soutěží dětí i dospělých v závodě, který 
spočíval v kombinaci síly, rychlosti a postřehu. Úkolem soutěžících 
bylo přemístit rychle břemeno po předepsané dráze, umístit 
kostečky do domečku a vypít 0,3 l nebo 0,5 l vybraného nápoje. 
Děti nesly břemeno o hmotnosti 2 kg, ženy 18 kg a muži dokonce 
32 kg! Závod měl výbornou účast a všichni závodníci i diváci se 
skvěle bavili. Byť platilo olympijské heslo: „Není důležité zvítězit, 
ale zúčastnit se!“, stojí za povšimnutí úspěch rodiny Topičových, 
když v kategorii žen zvítězila Natálka a v kategorii mužů Kristián.

Po celé odpoledne doprovázel program hudební produkcí DJ 
Mádr. A když odpoledne přešlo v podvečer a večer, pokračoval 
v diskotéce až do jedné hodiny po půlnoci, kdy začala bouřka,  
a podařený den se stal minulostí.

Oslavy 100. výročí založení Tělocvičné jednoty Sokol Žalkovice
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Stručně z kroniky
Text: J. Neradilová   Foto: archív zpravodaje

1789 – Léta 1789 byla nynější škola postavena v Žalkovicích, 
jelikož toho času na rozkaz císaře Josefa II ve všech od 
farních škol vzdálených vesnicích pro rozšiřování osvěty, 
školy zřízeny býti měly. Říkovice, ač ku faře Moštěnské 
patří, pro vzdálenost od farní školy ke škole Žalkovské 
připojeny byly. Obec Žalkovská volí učitele.

1800 – Okolo roku 1800 začaly se v Žalkovicích zemňáky 
(kartofle) na poli sázeti. Sázeli je doposud lidi toliko  
v zahradách ne ani pro užitek, nýbrž více pro vzácnost 
té rostliny. Mnozí se báli okusiti zemňáků, jakoby to 
škodlivá strava byla.

1803 – Dne 10. června stalo se veliké neštěstí skrze potlučení. 
Rži všechny zkaženy byly, ječmeny na půl, žita třetí díl, 
viky, hrách, boby, to všechno bylo ztlučený, takže víc jak 
polovice k zaorání přijít muselo.

 V tomto roce obec šenk postavila na místě podsedku 
čís. 9, který za 30 rýnských v roce 1748 koupila. Právo 
šenkovní měl rychtář dle přiloženého kupního listu.

1805 – Byla u Slavkova nedaleko Brna veliká patálie držená 
mezi rakouským a francouzským císařem. Francouzi 
přitáhli až do Kroměříže, zůstavše tady celou zimu. Pro 
výživu vojska musely doličné vesnice obilí, víno a pšenici 
skládat. Obec Žalkovice ale, ačkoliv též zásobu všeličeho 
přichystanou měla, byla v tom celém okrsku tak šťastna, 
že od ní ničeho požadováno nebylo.

1811 – Patentem z 20. Února byly peníze, které tenkrát v oběhu 
byly, tak řečené bankocetle shozeny a na jejich místo 
nastoupily nové papírové peníze šajny. Ty bankocetle 
tak padly v ceně, že kdo mnoho peněz bankocetlů měl, 
nešťastným člověkem se stal.

1815 – V tomto roce přišlo guberniální povolení v Žalkovicích 
samostatného učitele držeti. Do tohoto času ve škole 
učíval tu Bartoloměj Pobíjal, krejčí, který předtím na své 
chaloupce č. 70 děti ve školních věcech vyučoval. První 
učitel byl Bohuš Snášel.

Český den proti rakovině
Text: M. Bajgarová   Foto: internet

 S úctou si připomínáme miliony dárců, kteří při každoroční 
sbírce pomáhají plnit Lize proti rakovině své poslání. Letos 
byla sbírka zaměřena na onemocnění ledvin, patřící mezi 
nejdůležitější orgány lidského těla. Celoživotně filtrují naši 
krev, zbavují ji škodlivin, aby je odvedly do močového měchýře. 
Samozřejmě mají i řadu dalších funkcí, jako například regulaci 
krevního tlaku a udržují vnitřní rovnováhu organismu. Ledviny 
nebolí a to je zrádné. Člověk vesměs nejprve nic nepozoruje. 
Tím spíše potřebují ledviny naši preventivní péči, což se týká 
úpravou životosprávy.

Zakoupením za cenu 20,- Kč umožníme Lize plnit své poslání 
šířit nádorovou prevenci, zlepšovat kvalitu života onkologických 
pacientů a přispívat k vybavenosti onkologických pracovišť.

V Žalkovicích na sbírku přispělo 100 občanů. Děkujeme, ČKK 
Žalkovice.

Stará škola – škola po opravě v r. 1906
1. budova (u kříže) – v ní byla první třída a na chodbě byla obecní 

knihovna přemístěna sem z hospody č. 9

1816 – Roku 1816 ze své dobročinné lásky zjednala obec 
do zdejšího chrámu Páně varhany, kteréžto z dědiny 
Domaželic z jejich chrámu Páně koupeny a sem doveženy 
byly. Ponejprv se na nich hrálo na den sv. Anny tohoto 
roku.

1835 – Téhož roku uznala obec brestská za dobré, zrušiti cestu 
táhnoucí se od Boží muky (kde Břest s Žalk. hraničí). 
Každému, kdo by se starou cestou jeti opovážil s bitím 
vyhrožovali, což také v skutek uvedli na některých 
pacholcích, kteří k faráři do Břestu deputát vezli. Cesta 
u Boží muky byla překopaná příkopou a „šraňkem“ 
zamezená. Toto však po výroku mělo být zrušeno. Břeští 
tak neučinili, stalo se to ze strany Žalkovské jednu 
sobotu. Břeští to však uvedli zase do svého stavu a tak 
došlo na žalobu. Po mnohých hádkách se břeští podvolili 
výroku. Cesta pak byla obyčejná, obci Žalkovské k užívání 
ponechavše.
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Společenská rubrika
Jubilanti 2. pololetí roku 2020, kteří oslavili významné životní výročí:

50 let – Josef Kuba, Pavlína Otáhalíková, Marie Horká
60 let – Josef Vrubl
70 let – Jiří Koryčan, Miloš Hájíček
95 let – Josef Hanák

92 let – Vlasta Netopilová
93 let – Marta Černínová
94 let – Marie Vodičkováa

Jubilantům blahopřejeme a přejeme pevné zdraví.

Rozálie Hanáková Míša a Monča Bajgarovi

Nela Juříčková Petr a Míša Pátíkovi

Daniel Vykoukal Adam a Lucie Štěrbovi

Narozené děti Svatby

Fotografie a údaje ve Společenské rubrice jsou zveřejněny ze souhlasem prezentovaných občanů, zákonných zástupců  
a rodinných příslušníků dle zákona 101/2000 Sb. resp. GDPR tak zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník.
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Úmrtí

Zlatá svatba

Marie Dostálová (78 let)
Zdeněk Vykoukal (68 let)
Ludmila Vymětalová (64 let)
Milada Navrátilová (79 let)
Josef Navrátil (82 let)

Květoslava a Antonín Burešovi 5.9.1970

Klidné a příjemné prožití svátků vánočních
a v novém roce 2021 

hodně zdraví a spokojenosti
Vám přeje

Zastupitelstvo obce Žalkovice  
a redakční rada
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Posezení „u tří gulášů“
Text a foto: R. Krejčí

V pátek 26. června od 17:00 hod. v areálu místního fotbalového 
hřiště, přesněji u bufetu se opět, jako už každoročně se linula 
vůně guláše a plocha fotbalového hřiště se změnila v „jídelnu pod 
širým nebem“. To žalkovický Myslivecký spolek pořádal společné 
posezení „u tří gulášů“ (srnčí, dančí, kančí). 

I když byl začátek akce stanoven na 17 hodinu, občané začali 
okupovat prostor bufetu již dříve, jak už bývá zvykem. Myslivci 
však byli připraveni a guláše bylo dost. Každý mohl ochutnat, buď 
jeden, nebo všechny a ten co chutnal nejlépe, si mohli koupit domů.

Obsluha fungovala na sto procent. Jako program zahráli myslivci 
na lesní rohy, aby naladili tu správnou atmosféru.  

Akce to byla vydařená a nelze nic jiného než našemu Mysliveckému 
spolku za ni poděkovat a věřit, že za rok bude zas.

Moštěnka opět zahrozila
Text: R. Krejčí   Foto: R. Pala

Po vydatných letních deštích a následně i podzimních se rozvodnily 
mnohé vodní toky. I Moštěnka, která teče podél severní hranice naší 
obce, zahrozila. V polovině měsíce října byly vyhlášeny povodňové 
pohotovosti, kdy vzestupy hladin řek byly takové, že se voda počala 
vylévat z břehů do okolní krajiny. Doporučoval se sledovat vývoj 
situace a připravit se na možnost vzniku povodně.

Zrcadlo času – Rybníček

Rok 1960 Rok 2010

Na hlásné stanici v Prusích byl vyhlášen 3. stupeň povodňové 
aktivity. Průtok je 69,3 m3/s. Od ranních hodin se hladina mírně 
zvyšovala. Na mostě přes Moštěnku byl stav dle přiložené fotografie 
(14.10.2020). Do úrovně výšky hladiny z roku 1997 chyběl cca 1m. 

Naštěstí se celá situace uklidnila a voda i v Moštěnce začala opadávat 
a přestala ohrožovat okolí svého koryta.
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Nový člen SDH Žalkovice
Text: R. Krejčí   Foto: K. Burešová, P. Bureš

Dne 28.5.2020 Město Chropyně vyhlásilo svůj záměr prodat 
movitý majetek, který se týkal speciálního automobilu – 
automobilové stříkačky LIAZ 18.29 XA – CAS K 25.  

Jelikož stávající vozidlo je téměř nevyhovující a problémů je s ním 
čím dál víc, rozhodlo se zastupitelstvo naší obce podat písemnou 
nabídku se zájmem o toto vozidlo, což bylo schváleno na veřejném 
zastupitelstvu 23.6.2020. 

Samozřejmě, abychom nekupovali „zajíce v pytli“ vozidlo bylo 
nejprve našimi hasiči prohlédnuto a velitel Petr Bureš, který se 
zabývá nákupem a prodejem nákladních vozidel, případnou koupi 
schválil. Stále je toto vozidlo nejen mladší a zachovalejší než naše 
stávající ŠKODA 706 RTHP a i výbavou bude bohatší a usnadní 
naší jednotce zásahy. V rámci zkvalitnění připravenosti zásahové 
jednotky by to byl dobrý počin nejen pro naši obec, ale i pro 
okrsek. 

2.9.2020 přišla na obecní úřad zpráva, že rada města Chropyně 
schválila prodej hasičské stříkačky LIAZ naší obci, resp. našemu 
hasičskému sboru.  

Než se vozidlo mohlo převézt do naší hasičské zbrojnice, 
byly nutné technické úpravy vrat, jelikož vozidlo je o několik 
centimetrů vyšší než jejich otvírání. Tento nedostatek se podařilo 
vyřešit a nová hasičská cisterna již parkuje v hasičské zbrojnici. 

Hasiči vozidlo dovybavují potřebnou výstrojí. Tato stříkačka 
je určena k přepravě kompletního požárního družstva v počtu 
řidič + 8 členů posádky s příslušenstvím potřebným k provedení 
požárního zásahu vodou nebo pěnou. Příslušenství vozidla 
umožňuje provedení i náročnějších technických zásahů ve 
ztížených klimatických podmínkách.  

3.10.2020 jsme přivítali nového člena našeho hasičského sboru.

Současně s koupí nového hasičského vozu je třeba zajistit, co se 
stávajícím hasičským vozidlem. Obec nechala staré hasičské auto 
ocenit a pokusí se jej odprodat.

Ještě se nový člen ani nestačil u nás ohřát a již 14.10.2020 
vyjížděl s členy zásahové jednotky do první akce, kdy bylo potřeba 

pročistit tok Rumzy, který po vydatných deštích přestal odvádět 
vodu směrem do říčky Moštěnky a bylo zapotřebí jej pročistit. 
Další ostrý zásah na sebe nedal moc dlouho čekat a tentokrát 
16.10.2020 večer musela naše zásahová jednotka vyjíždět  
k požáru kotelny v naší obci.

Text: R. Krejčí

7. 8. 2020 byl ohlášen požár stohu slámy v areálu zemědělského 
družstva Zámoraví v Břestu. Původně byl požární poplach 
vyhlášen jednotkám profesionálních hasičů z centrální požární 
stanice Zlín, z požárních stanic Kroměříž, Holešov, Uherské 
Hradiště a jednotkám dobrovolných hasičů obcí Hulín, Holešov, 
Břest, Chropyně a Zahnašovice.

Stoh s asi 1000 balíky slámy hořel v blízkosti kravína. Evakuace 
ustájeného skotu nebyla potřeba. Hasiči v dýchacích přístrojích 
požár hasili s jedním vysokotlakým proudem vody a několika 
útočnými proudy. Stoh byl rozebírán s pomocí zemědělské 
techniky a odebraná sláma byla prolévána vodou. 

Okolo 15:00 hodin byly na místo požáru povolány jednotky 
dobrovolných hasičů z Žalkovic, Ratají, Kroměříže a Karolína.

Škoda způsobená požárem byla vyčíslena v předběžné výši  
240 000 korun. 

Z důvodu velké spotřeby pohonných hmot byl ve večerních 
hodinách povolán požární kontejnerový nosič s tankovacím 
kontejnerem z požární stanice Valašské Meziříčí.

Hořící balíky slámy byly vyváženy i na blízké pole směrem  
k Hulínu.

Naše posádka byla ve složení: P. Bureš, A. Bureš, P. Vašek  
a R. Krejčí.

Požár stohu slámy v zemědělském areálu v Břestu

Zleva: Radim Krejčí, Antonín Zapletalík ml., Petr Vašek
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Zvon míru
Hlas zvonů provází lidstvo po tisíce let. Zvony zněly  

i jako poslední pozdrav vojákům, odcházejícím do války, 
varovaly vždy před nebezpečím a také jásavým hlaholem 
vítaly návrat vojáků. K nejsmutnějším chvílím patřilo 
rekvírování zvonů k jejich přeměně na zbraně.

 
Navždy tak byly zničeny historicky cenné, staleté zvony, 

svědčící o mistrovství a dovednosti zvonařů. V italském Roveretu 
však vznikl po 1. světové válce zvon zcela unikátní,  byl vytvořen 
ze zbraní.

Vznik Zvonu padlých.
 Během 1. světové války se v Itálii českoslovenští příslušníci 

průzkumných rot (1600 – 1800 mužů) významně podíleli 
na osvobození Trenta, Pergine a Rovereta. Proto si generál 
Diaz přál, aby i Čechoslováci byli zastoupeni při podepisování 
rakousko-uherské kapitulace na hradě v Roveretu. Právě tehdy 
farář Don Antonio Rossaro navrhl, aby ze zbraní, které zůstaly 
na polích, loukách a v lesích, byl ulit zvon, který by svým hlasem 
připomínal památku obětí boje za svobodu: La Campana dei 
Cauduti –  Zvon padlých. Na výzvu italské vlády darovaly kov 
všechny země, které se zúčastnily první světové války, a to  
i ČSR, která z plzeňské zbrojovky darovala část kanónu. Před  
80 lety, 24. května 1925, byl zvon umístěn na roverentském 
hradě, kde bylo vybudováno i válečné muzeum. Se vzpomínkou 
na matky, které v bojích ztratily své syny, byl zvon pokřtěn Maria 
dolens (Matka trpící). Původní zvon byl po letech pro poškození 
demontován, roztaven a znovu ulit. Do Rovereta byl vrácen 26. 
května 1940. Po dvaceti letech se ve zvonu objevila trhlina, už 
neopravitelná. Zvon byl znovu snesen, roztaven a 1. října 1964 
znovu ulit. Před 40 lety se vracel zpět  a v triumfálním průvodu 
jej po cestě Itálií všude vroucně zdravili. Nevracel se však na 
hrad, ale na nové místo, velmi citlivě vybrané místo, na pahorek 
Colle di Miravalle, vysoko nad řekou Adicí a nad památníkem 
Assáriem Castel Dante, tedy na místo někdejšího zámku, kde 
pobýval Dante a psal zde svou Božskou komedii.

Roveretský zvon patří k největším na světě, jeho výška je 3,36 
m, průměr 3,21 m, váha 22,6 tun. Je zavěšen na mohutné kovové 
konstrukci, zapuštěné do betonového podkladu, obklopen 
stožáry s vlajkami národů, které po boku Itálie bojovaly  
za svobodu. Zvon je rozezníván z města pomocí elektromotoru, 
každý večer se ozývá jeho hlas ve 21 hodin stem úderů. Jeho 
zvuk se odráží ozvěnou od úbočí Monte Balda a Doss Alta,  
v místech těžkých bojů našich dobrovolníků.

Oprava víceúčelového hřiště

Zvon je zdoben reliéfy, které představují válku i mír. 
Nejznámějším se stal vyrytý výrok papeže Pia XII: „Mírem není 
nic ztraceno, válkou může být ztraceno všechno“.

Na počest našich obětí zněl zvon dvěma sty údery původně 15. 
června – se vzpomínkou na hromadné popravy našich legionářů 
a na těžkou bitvu na řece Piavě, která nepředstavuje pouze jeden 
z nejkrvavějších bojů našeho vojska v Itálii, ale také první krok 
ke konečné porážce nepřítele. Později byl termín změněn na 28. 
říjen.

Již mnoho let se u zvonu konají slavnostní shromáždění za mír 
ve světě. 

Zvon míru se rozeznívá každoročně v pravidelných termínech: 
28. října ve 21 hodin spolu s Roveretem, též 11. 11.  

v 11 hodin, jak bylo stanoveno v  Compiegne koncem první 
světové války, který je i u nás významným dnem válečných 
veteránů a také 8. května ve 12 hodin na oslavu ukončení druhé 
světové války. Můžeme tak společně hlasem zvonů připomenout 
všem vděčnou vzpomínku na oběti, přinesené ve statečném boji 
za svobodu v prvním, druhém i třetím odboji.

Poznámka:
Použito podkladů PhDr. Zlatý Fořtové z Československé obce 

legionářské, průkopnice „Zvonu míru“ v České republice. V současné 
době je jejím následníkem a propagátorem této myšlenky v ČR Jan 
Kostrhoun. V Kroměříži se Zvon míru poprvé rozezněl v květnu 2011.
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